
FREMTIDENS FISKERISAMFUNN I FOKUS 

Fiskeriseminar i Hammerfest, 13. januar 2025
Bente O. Husby, daglig leder i Vest-Finnmark Rådet

KVOTEMELDING 2.0 OG ÅRETS KVOTEFASTSETTINGER
- KONSEKVENSER FOR DRIFTSGRUNNLAG OG 

BOSETTING LANGS KYSTEN?  
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BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

Vest-Finnmark Rådet arbeider med fokus på størst mulig måloppnåelse 
knyttet opp mot formålsparagrafen og stadfestelse av retten til å nyttiggjøre 
seg de marine ressursene, slik dette fremgår av Havressursloven;
§ 1. Formål

Formålet med lova er å sikre ei berekraftig og samfunnsøkonomisk lønsam 
forvaltning av dei viltlevande marine ressursane og det tilhøyrande genetiske 
materialet og å medverke til å sikre sysselsetjing og busetjing i kystsamfunna.
§ 2. Retten til ressursane 
Dei viltlevande marine ressursane ligg til fellesskapet i Noreg.

Alle forslag til endringer i lover og forskrifter tilknyttet fiskeri- og 
sjømatnæringen bør etter Vest-Finnmark Rådets vurdering «syretestes» 
opp mot §1 og §2 i Havressursloven.

For; Det nytter ikke å skrive ut en «modifisert» medisin, som hittil ikke - i 
stor nok grad - har oppfylt formålet om aktivitet og bosetting langs kysten.



BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

Rammebetingelser for den minste kystflåten
• Må være økonomisk bærekraftig, fungere som rekrutteringsarena
• Flåten skal kunne forbli lokal og fiskereid
• Eierskapsbegrensning i kystfisket; maks. 1,5% av gruppekvoten
• Stimulere til aktivitet utover torskefiskeriene, sikre helårig aktivitet
• Åpen gruppe; andel TAC økt fra 6,12% til 6,62% (tas fra toppen)
• Lukket gruppe; under 11 meter tilført 2% fra lukket konvensjonell 

grupper over 11 meter.
ID-kvoter som erstatning for samfiskeordning 
• Maksimalt to kvoter pr fartøy
• Viktig med tanke på sikkerhet, grunnlag for flere fiskere ombord
• Vurdere krav til aktivitet utover torskefiskeriene (i tid el. volum)
Videreføre Finnmarksmodellen (kan 28 meter gjeninnføres?)



BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

Fordeling strukturgevinst i strukturkvoteordningen
• Vi støttet IKKE modell X, da vi mener modell 2 (tilbakefall 

relativt etter grunnkvote til nåværende gruppe (hjemmelsgruppe) er 
den modellen som tilfredsstiller den opprinnelige 
samfunnskontrakten som ble inngått. Dette ble også støttet av et 
flertall av høringsuttalelsene fra okt. 2022.

• Et tillegg ved tilbakefall til grunnkvotene (slik at disse ikke 
vokser i seg selv), kunne vært benyttet til såkalte 
utviklingskvoter; Ferskfiskordning (må gå til humankonsum), 
levendelagringsbonuser og andre tiltak som stimulerer til 
helårig aktivitet i kystsamfunnene. Tillegget kan også blitt brukt 
til tidsbegrensede rekrutteringskvoter e.l.

• Man burde også vurdert om deler av strukturkvotene, for eksempel 
på nivå tilsvarende selskapsbeskatningen, kunne vært tilført 
toppen av nasjonal totalkvote fremfor strukturgruppen.



BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

• Legger modell X (strukturgevinsten fordeles med full effekt til 
grunnkvoter og halv effekt til gjenværende strukturkvoter) også 
føringer for tilbakefallet av strukturkvotene tilknyttet 
plikttrålerne, og hvilke konsekvenser vil det i så fall kunne få? 

• Daværende statsråd Myrseth uttalte at man har god tid til å 
avklare tilbakefallet for de første strukturkvotene for plikttrålerne, 
da disse ikke skal tilbakeføres før i 2032. 

• Så god tid har ikke kystsamfunnene! 
• Vi mener at man snarest må få satt i gang prosesser for å 

avklare hvordan man kan oppnå større grad av måloppåelse, 
jfr. formålsparagrafen i Leveringspliktforskriften. 

• Et klart flertall av pliktkommunene har i fellesskap pekt på 
mulige løsninger (belyses i eget innlegg).



BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

• Vest-Finnmark Rådet støtter gjeninnføring av Trålstigen og 
Universalnøkkelen (NVG-sild):
• Klokt med omfordeling mellom kystflåte og havgående flåte 

ved lave bestander, med tanke på fordelingen av antall fartøy
• Biologisk viktig og riktig med tanke på å beskytte de yngre 

årsklassene som skal bygge opp bestanden på nytt, og som 
vokser opp i de områdene der den havgående flåten fisker.

• Vi støtter at Åpen gruppe tas «fra toppen», da rekruttering er et 
fellesansvar som tilfaller næringen som helhet.

• Det bør utredes konsekvenser ved å selge seg ut av lukket 
gruppe, for så å fortsette fisket i Åpen gruppe.

• Vi støtter Bearbeidelsesutvalgets tilrådning om en videre utredning 
av omsetningssystemene, og herunder vurdere innføringen av en 
ressursrente/avgift for råstoff som eksporteres ubearbeidet.



BIDRAR KVOTEMELDINGEN TIL FLERE 
ARBEIDSPLASSER LANGS KYSTEN?

• Kvotemeldingen peker i riktig retning, men Vest-Finnmark Rådet 
mener at det fortsatt er et stykke igjen. 

• Vi må få en dreining fra flåtepolitikk til sjømatpolitikk. Dette 
perspektivet må inn i arbeidet med konsekvensvurderinger og 
utredningsbestillinger i tilknytning til NOUer, forskriftsendringer mv. 
Kvotemeldingen har begrenset med vurderinger av effekten 
forslagene vil ha for aktivitet og bearbeiding på land, sett opp mot 
forslagene fra Bearbeidelsesutvalget. 

• Det bør være en selvfølge at kystkommunene tas med som aktiv 
part i videre utvalgsarbeid, partsdialog mv. (NFFK mulig sam.part?)

• De utvalg som foreslås nedsatt i Kvotemelding 2.0 må være 
hurtigarbeidende, slik at de endelige beslutningene kan landes i 
denne regjeringsperioden.



ÅRETS KVOTEREGULERINGER

Foto: Sørøyrocken
Foto: Lerøy avd. Sørvær

• Reduserte kvoter i de tradisjonelle fiskeriene medfører høyere råstoffpriser, den 
totale lønnsomheten blir ikke så dårlig som fryktet?

• Nyetablerte (unge) fiskere i lukket gruppe, med høy gjeldsgrad som følge av 
strukturering og nybygg, er de vi ser sliter mest økonomisk.

• Muligheter innenfor regulering av 3.landskvoten?
• Kongekrabbe: Full fartøykvote i 2025 er 1220 kg, mot 740 kg i 2024
• Snøkrabbe: 10% av TAC skal leveres levende (ca. like stort volum som TAC på 

kongekrabbe). Deltakende fartøy fra Finnmark?
• I tider med mindre volum, blir det desto viktigere å fokusere på kvalitet og 

markedsarbeid
 Årets kvalitetsfisker 2023



FISKEINDUSTRI I FINNMARK (2023)

Har Gamvik, Hasvik og Båtsfjord kommune noen fellestrekk?
• Ikke samme sterke negative utvikling i folketallet som mange andre 

kystkommuner de siste 12-15 årene.
• Framskrivinger (MMMM) viser voksende folketall frem mot 2050.
• Andelen utenlandske innbyggere er høy, og man har bosatt mange nasjonaliteter 

fra hele verden (utgjør 25% - 31% av innbyggerne i de tre kommunene).
• I fiskeindustrien: lokalt eierskap og/eller daglige ledere som er rekruttert lokalt.
• Fiskeindustrien tar lokalt samfunnsansvar, samarbeid med vertskommunene.
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VI HAR I HVERT FALL SAGT VÅRT!

Høringsuttalelser m.m. finnes på rådets nettsted: www.vfrr.no



TAKK FOR OPPMERKSOMHETEN!

Kontaktinfo:

Vest-Finnmark Rådet
v/daglig leder

Bente O. Husby
Mobil: 90852916

bente.olsen.husby@hammerfest.kommune.no
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